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Formandens beretning for 2023. 
 
Jeg vil også i år starte med at fortælle hvad vi har arrangeret eller været en 
del af. 
 
Første åbningsdag efter juleferien blev, grundet meget dårligt vejr, udskudt en 
uge. 
 
20. januar, Borgerhuset i Vivild. Her fortalte jeg og viste gamle billeder af 
nogle af lederne på først Vivild Alderdomsasyl, opstart april 1907, senere 
ændredes navnet til Vivild Alderdomshjem, til Vivild Plejehjem, til Vivild 
Borgerhus. 
 
Turistgruppen: 
Vi er stadig så naive, at vi mener vi kan være med til, at der kommer flere 
turister til vores område, eller i det mindste give folk mulighed for, at lære 
området bedre at kende. 
 
Vi har lavet 4 ruter, der egner sig til, en bustur hvor vi så, mod en lille betaling 
stiller en loka guide til rådighed. 
 
Derudover har vi 9 lokaliteter hvor vi kan stille en lokalguide til rådighed, - 
Ørsted Kirke, Estruplund Kirke, Havne og byvandring i Udbyhøj Syd, Voer 
Færgested, Allingåbro Stationsby, Stendysserne ved Tustrup, Ørsted Biograf, 
Overskovens Frugtplantage, Lystrup og Hevringholm Strande. 
Her skal der være mindst 10 deltager og det koster tyve kroner på deltager. 
 
Derudover viser vi jo rundt på arkiv om museum.  
 
11. marts rundvisning på arkiv og museum + stendysserne. 
24. maj Rundvisning ved Voer Færgested.  
01. juni Guidet bustur i Rougsø Herred m. Olaf Madsen som guid, - 50 deltog. 
Start og slut ved festpladsen i Hevring. 

mailto:lokalarkiv@jubii.dk


21. juni rundvisning ved Stendysserne. Tilmelding til Ejvind. 
26. juni rundvisning Arkiv/Museum + Stendysserne for gammel skoleklasse 
m. 16 deltagere. 
09. juli rundvisning ved Løvenholm med Kirsten Bjerg, 25 deltagere. 
25. august rundvisning, Arkiv/Museum, 16 deltog. 
07. september rundvisning ved Stendysserne, 25 deltog. 
 
Den 15. marts, møde i Arkivsamvirket. 
 
5 cykelture med indlagt lokalhistorie blev det til 2023, alle med start og slut i 
Vivild: 
17. maj Cykeltur med 25 deltagere. 
08. juni Cykeltur med 20 deltagere 
26. juni cykeltur med 21 deltagere 
16. august cykeltur med 23 deltagere 
06. september en længere cykeltur, 14 deltog.  
 
Vi har tidligere lavet ture med start og slut i andre byer, men det kniber lidt 
med at finde personer der vil påtage sig at stå for sådanne ture. 
 
Nu ser jeg, at Djursland For Fuld damp har fastsat et antal cykelture på helt 
andre ruter. 
 
15. juni var jeg i Holbæk for at se deres udstilling til Idrætsforeningens 
planlagte jubilæum. 
 
20. september, besøgte jeg Plejehjemmet i Auning. Jeg var bestilt til at 
fortælle om Gjesing, Nørager og Vivild. 
En svær opgave, ikke alle fik noget ud af det. 
 
09. oktober besøgte jeg Sognehuset i Auning hvor jeg fortalte om gamle 
dage, - hvordan var det at blive gammel, - om fattiggårde og andet.  
 
02. november havde vi arrangeret en udflugt for bestyrelse og medarbejdere 
med partnere til Retro Wold ved Hadsten. 
De havde kun åbent den første torsdag i måneden, har lige læst at der er 
lukket hele 2024.   
Vi havde bestil kaffe og æblekage kl. 15, hvorefter vi selv tussede rundt og så 
på de forskellige dagligstuer og soveværelser. 
Før aftensmaden blev vi guidet rundt i ”Gyllebeholderen” som var indrettet 
som et museum med utrolig mange effekter. 
Vi sluttede af med aftensmad som var forloren hare, - det var nogle fornuftige 
skiver kød der blev serveret. 
En udmærket dag. 
 
11. november, Åbent Hus, med ca. 90 gæster. Helt forrygende. 
Vi havde igen fremstillet ca. 350 foldere, som vi delte ud af. 
 



 
 
 
Vi havde også annonceret med, at vi ville vise videoen om 
Fæstningsværkerne ved Udbyhøj og Flygtningelejren på Hevring Hede. 
Der er begrænset plads i ”filmlokalet” så vi kørte den 3 gange. 
Videoen er desværre blevet lidt aktuel igen, efter russernes invasion af 
Ukraine. 
Fantastisk at kunne samle så mange. Ud over videoen havde vi lavet en 
fotoudstilling af Forsamlingshuse, Missionshuse, Skoler, 
Købmandsforretninger, Brugser, Banker og Sparekasser. 
 
Billeder til vores samling: 
Rougsø Egnsarkiv har rundt regnet 11.000 billeder, de allerflest er 
papirbilleder. 
De kan alle sammen ses på arkiv.dk. 
 
Vi er ret sikre på, at der rundt omkring ligger rigtig mange digitale billeder på 
folks computere, - mange af disse vil være interessante for os. 
 
Vi har ikke særlig mange billeder fra de sidste 50 år, det synes vi er ærgerligt. 
 
Vi vil opfordre jer til at I sender, kommer forbi med et USB-stik med billeder af 
begivenheder eller personer. 
Det er vigtigt at I skriver oplysninger om det enkelte billede, årstal, sted, 
begivenhed, navn på personer o.lign. 
 
Vi kan så til gengæld love, at der bliver passet rigtig godt på disse billeder. 
I arkivet gemmer vi dem på 3 forskellige servere.  
Når de bliver tilgængelige på arkiv.dk, bliver de samtidig gemt på 
Sammenslutningen Af Lokalarkiver´s server. 
 
På arkivet modtager vi stadig papirbilleder, foreningsprotokoller og andre 
dokumenter. 
 
Det vi gemmer bliver registreret og gemt i arkivæsker. 
 
Håndbøgerne i læsestuen bliver p.t. sorteret og nummereret så de fremover 
bliver nemmere at finde og sætte tilbage på den rette plads. 
 
Foreningen har 48 der har indløst dobbelt medlemskab = 96 personer + 92 
enkelt medlemskab, i alt 188 medlemmer. 
 
Vi har jo oprettet en Facebookside med ikke mindre end 629 medlemmer. 
De er jo ikke medlemmer af foreningen med medlemmer ar Facebooksiden. 
Men en god sjat der holder øje med hvad vi foretager os. 
 
 



 
 
 
Vi havde 312 gæster, - det er heller ikke overvældende, men ganske 
udmærket når vi sammenligner med andre arkiver omkring os, og betydeligt 
flere end de sidste 3-4 år. 
 
Hvad skal vi foretage os i 2024: 
To af vores nye folk har påtaget sig, at affotografere samtlige huse og gårde i 
hele Gl. Rougsø kommunes område. 
Det er noget af en mundfuld. 
 
Jeg håber også at kunne lave en 3 – 4 cykelture med indlagt lokalhistorie. 
 
Vi har et depotrum der trænger voldsomt til oprydning. 
 
Efter generalforsamlingen lægger vi lidt planer for fremtiden. 
 
Afslutningsvis vil jeg takke alle, der på en eller anden måde har været til gavn 
for vores forening og dermed også for vores arkiv og museum. 
 
Tak til bestyrelsen for godt samarbejde, vi har p.t. et rigtig godt hold, en 
særlig tak til vores IT mand, Claus Hviid, det er en kæmpehjælp at have dig 
på besøg. 
 
Tak for ordet. 
 
 
 
 
 
 


